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گروه سیاســی - فهیمه جهازیان: جلال رشیدی 
کوچی نماینده مرودشــت در مجلس این روزها چهره ای 
رســانه ای شده است. قبل از نوروز ، او تنها نماینده عضو 
کمیسیون خاص تصویب طرح محدود سازی اینترنت بود 
که با روش عجیب تصویب این موضوع مخالفت کرد و این 
داســتان را به رسانه ها کشاند. بعد از تعطیلات زمانی که 
مشخص شد بدون اطلاع نمایندگان، لایحه بودجه تغییر 
کرده و مجوز واردات خودروی سواری از آن حذف شده ، 
این نماینده اعتراض کرد و خبر داد که موضوع را پیگیری 
خواهد کرد. همچنین روز سه شنبه این نماینده در گفتگو 
بــا عصر ایران اعلام کرد که » ورود زنان به ورزشــگاه، نه 
غیر قانونی است، نه غیر شرعی؛ و مشهد باید تابع قوانین 
جمهوری اسلامی ایران باشــد«. اما مهمترین خبری که 
این نماینده روز ســه شنبه به رســانه ها داد، این بود که 
تقاضــای ۱۸۵ نماینده برای بازگشــت طــرح صیانت به 

صحن مجلس به هیات رئیسه مجلس تقدیم شده است.
تلاش برای »محدود سازی فضای مجازی« عمری برابر 
بــا مجلس فعلی دارد. طیف خاصی از اصولگرایان از زمان 
آغاز به کار مجلس تمام تلاش و همت خود را مصروف این 
کار کردنــد و با دادن طرحی با عنوان غلط انداز »صیانت 
از کاربران فضای مجازی« سعی کردند آرزوی خود مبنی 
بر محدود سازی این فضا را محقق کنند؛ اما از همان آغاز 
مخالفت مــردم با این طرح و واکنش منفی افکار عمومی 

نگذاشت که آنها در پیشبرد هدف خود موفق شوند.
آگاهی رسانی عمومی و شفاف سازی ناشی از فراگیری 
و ناتوانی در سانسور سلیقه ای و سیاسی در فضای مجازی 
و شــبکه های اجتماعی برای گروه هایی که سالها حیات 
و قــدرت خویش را در انحصار اطلاع رســانی و کنترل و 
سانسور سلیقه ای اخبار می دیدند، واقعا آزاردهنده است 
و برای ادامه حیات سیاســی آنها، محدود سازی اینترنت 
الزامی است اما گســترش فضای مجازی تنها منحصر به 
انتشــار اخبار و گزارش های سیاســی نیست. نزدیک به 
یک دهه اســت که بسیاری از کســب و کارها به فضای 
مجازی و شــبکه های اجتماعی منتقل شــده است و به 
همین خاطر محدود سازی فضای مجازی تنها به کنترل 
اخبار و اطلاعات منحصر نمی شود، بلکه ضربه ای سنگین 
و همه جانبه به فعالان اقتصادی و بســیاری از کســب و 
کارهاست. به این ترتیب اســت که این اقدام برای طیف 

سیاسی مزبور خیلی آســان نبوده و در طی بیش از یک 
ســالی که زور می زنند تا فضای مجازی را محدود کنند، 
اعتراضات بسیاری نسبت به این تصمیم ابراز شد و مانع از 

تصویب آسان و بدون دغدغه این طرح شد. 
با این حال، آنقدر این محدود ســازی برای این طیف 
سیاســی مهم است که ماه هاســت تلاش کردند تا به هر 
روش ممکن این طرح به ثمر بنشــیند. داستان این طرح 
یکبار در تیرماه ســال گذشــته تا طــرح در صحن علنی 
مجلس پیش رفت اما با توجه به بازتاب های منفی آن در 
جامعه و افکار عمومی، قالیباف آن را از دستور کار مجلس 
خارج کرد. چندی بعد مشــخص شــد که این کار برای 
دور کردن موضوع از اذهان عمومی. به این ترتیب ششــم 
مرداد این طرح با رای نمایندگان مشمول ماده ۸۵ قانون 
اساسی شــد تا راه برای بررسی و تصویب آن در خارج از 

صحن علنی باز شود.
اصل ۸۵ قانون اساســی می گوید: »مجلس نمی تواند 
اختیار قانون گذاری را به شــخص یا هیاتی واگذار کند, 
ولــی در موارد ضــروری می تواند اختیــار وضع بعضی از 
قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم به کمیســیون های 
داخلی خود تفویض کند, در ایــن صورت این قوانین در 

مدتی کــه مجلس تعیین می نماید به صورت آزمایشــی 
اجراء می شود و تصویب نهائی آنها با مجلس خواهد بود« 
و بر این اساس طرح محدود سازی به کمیسیون ویژه ای 
واگذار شــد که این طرح را خارج از صحن علنی مجلس 

قانونی کند! 
دو هفتــه بعــد عــده ای از نمایندگان تقاضــای لغو 
رسیدگی به این طرح را دادند اما این پیشنهاد به داستانی 
شــبیه شوخی منجر شد! این پیشنهاد ابتدا در دستورکار 
جلســه غیرعلنی صبح مجلس قرار گرفت و در این جلسه 
رای گیری بــرای لغو این طــرح به صورت اســتمزاجی 
صــورت گرفت و نمایندگان بــا ۱۴۴ رأی موافق و ۱۱۱ 
رأی مخالف با لغو بررســی این طرح طبق اصل ۸۵ قانون 
اساســی موافقت کردند اما بعد از ظهر و در جلسه علنی 
۱30 رای به آن دادند تا این موضوع با تنها یک رای کمتر 

از حد نصاب رای نیاورد!
پس از آن به خاطر بازتاب های منفی این تصمیم های 
مجلس، چند ماهی خبری از این طرح نشــد تا اینکه سه 
شــنبه سوم اسفندماه و در حالی که همه هوش و حواس 
مجلس مشغول تصویب لایحه بودجه است، یکباره اعلام 
شــد که در فاصله بین جلسه علنی صبح و عصر، اعضای 

کمیســیون طرح حمایــت از حقوق کاربــران در فضای 
مجازی در جلســه ای  با ۱۸ رای موافق کلیات این طرح 
را به تصویب رســاندند! علی رغم برنامه ریزی قبلی برای 
تصویب بدون دردســر این طرح و عجله برای تصویب آن، 
مخالفت جلال رشــیدی کوچی نماینده مرودشت باعث 
افشــای چگونگی تصویب این طرح در جلسه ای محدود 
و با عجله شــد. پس از آن از سوی معاونت تقیین قوانین 
مجلس اعلام شد که روش تصویب این طرح در کمیسیون 
قانونی نبوده اســت و هیات رئیسه مجلس هم بر این نظر 

مهر تائید زد.
شکســت دوباره طراحان طرح محدود ســازی فضای 
مجازی در تصویب دور از چشم مردم برای آنها به راحتی 
قابل هضم نبود. یازدهم اســفند مهرداد ویس کرمی دبیر 
کمیســیون مشــترک طرح حمایت از حقوق کاربران در 
فضــای مجازی  در توئیتری که فیلتر اســت اما او از آن 
اســتفاده می کند، مخالفان محدود سازی فضای مجازی 
را » گرگ هــای مجازی و  ســگ های قلاده بلند غربگرا« 
نامید. این توهین ویس کرمی آنچنان بازتابی پیدا کرد که 
او ، علی رغم اینکه چند روزی ســعی کرد بر موضع خود 

پافشاری کند، نهایتا مجبور به عذرخواهی شد.
حالا علــی رغم اینکــه طراحان این طــرح همچنان 
مشــغول برنامه ریزی برای تصویب این طرح دور از چشم 
مردم و در جمع محدودی از نمایندگان هســتند، جلال 
رشیدی کوچی در گفت وگو با ایسنا خبر داد:  روز دوشنبه 
درخواست ۱۸۵ نماینده مجلس به منظور  بازگشت طرح 
صیانت از کمیسیون مشترک به صحن مجلس را به رئیس 
مجلس شورای اســلامی تحویل دادم. ان شاءالله بر اساس 
آئیــن نامه داخلی مجلس  با اولویت و در اولین زمان این 
درخواســت در صحــن مجلس  اعلام وصول شــده و به 

رای گیری گذاشته خواهد شد.
بــا این وصف بایــد منتظر ماند و دید هیات رئیســه 
مجلــس آیا با این نماینــدگان همراهــی می کند؟ و آیا 
۱۸۵ نماینده در زمان رای گیری هم بر درخواســت خود 
پافشــاری می کنند یا اینکه این بار هم مثل نوبت قبل در 
زمان رای گیری، داســتان عوض می شود؟ و نهایتا اینکه 
آیا طیف خاصی که به دنبال محدود سازی اینترنت است، 
می تواند شیوه ای دیگر برای پیشبرد کار خود پیدا کند یا 

همچنان تلاش آنها ثمری نخواهد داد. 

تقاضای ۱۸۵ نماینده برای بازگشت طرح صیانت به صحن مجلس تقدیم هیات رئیسه شد

آیا »محدودسازی فضای مجازی« دور از چشم مردم ناممکن می شود؟ 

برای شــفافیت در بورس، نمایش نامحــدود مظنه ها 
اجرایی شد.

مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: دستگاه قضا همواره 
بر حفظ حقوق عامه اهتمام ویژه ای داشته است که یکی از 
مصادیق حقوق عامه حفظ و صیانت از سرمایه های مردم و 

موضوع مهم و چالش برانگیز بورس است.
 در همیــن راســتا، رئیس قوه قضائیه جلســاتی را با 
هیئت مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و اعضای هیئت 
تحقیق و تفحص از سازمان بورس برگزار و بر لزوم شفاف 
کــردن فرایندها در بورس برای رفــع دغدغه مردم تاکید 

کرده است.
در این رابطه حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
۲0 آذرماه در دیدار با هیئت مدیره سازمان بورس و اوراق 
بهادار با اشــاره به دسترسی کارگزاری ها و سازمان بورس 
به تمام ردیف ها و سفارشــات عرضــه و تقاضا، گفته بود 
ســهامداران عادی به صورت آنلایــن حداکثر ۵ ردیف از 
سفارشــات را می توانند مشــاهده کنند و همین موضوع 

سبب ایجاد رانت و فساد شده است.
رئیس قوه قضائیه، عنوان کرد: همچنین دیده شده که 
صندوق ها به جای کد بورســی خــود صندوق، با کدهای 

حقیقی که در صندوق ســرمایه گذاری کرده اند در بورس 
شرکت می کنند و یا کدهای حقیقی صندوق را در اختیار 

دیگران قرار می دهند و آن ها در بورس شرکت می کنند.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه همه این موارد می تواند 
ایجاد رانت و فســاد کند، گفت: باید در خصوص همه این 

موارد شفاف سازی شود.
در جهت پاســخ به مطالبات رئیس دســتگاه قضا در 
خصوص رفــع دغدغه های مردم در بازار ســرمایه بورس 
و هرگونه رانت و فســاد، هیئت مدیره ســازمان بورس و 
اوراق بهادار اسفند ماه سال گذشته  اعلام کرد عمق مظنه 
در اختیار همگان قــرار خواهد گرفت و همه معامله گران 
آنلایــن میتوانند این خدمت را از کارگزاران خود دریافت 

کنند.
همچنین رئیس سازمان بورس در نشست خبری خود 
در ۲۱ اســفند ماه سال گذشــته اعلام کرد که با بررسی 
زیرساخت های فنی در حوزه های مختلف از ۱۵ فروردین 

ســال ۱۴0۱ عمق مظنه ها بــرای تمام ســهامداران در 
سامانه های آنلاین نمایش داده می شود.

اتفاقی مهم در راستای عادلانه شدن دسترسی به کلیه 
سفارشات خرید و فروش در بورس از ۱۵ فروردین ۱۴0۱ 
و بنابر مصوبه هیات مدیره سازمان بورس، پس از دو دهه 

انحصار در مشاهده سفارشات برطرف شد.
از این پس تمام معامله گران آنلاین به تمام سفارش های 
خرید و فروش در سامانه های معاملاتی بر خط کارگزاران 

دسترسی پیدا کردند.
تا پیش از این فقط کارگزاری ها امکان مشــاهده همه 
سفارش ها را داشتند و صرفا ۵ ردیف اول سفارشات خرید 

و فروش برای مردم قابل رویت بود
در همین راســتا و براساس دســتورات رئیس دستگاه 
قضائیه، نمایش عمق مظنــه نمادهای معاملاتی از تاریخ 
۱۵ فروردیــن ۱۴0۱ از ۵ مظنه برتر به نمایش نامحدود 
مظنه های خرید و فروش ســهام در سامانه های معاملاتی 

آنلاین کارگزاری ها تغییر یافت.
پیــش از این قــرار بود تنهــا ۲0 مظنه ســهام برای 
معامله گران بر خط )آنلاین( به نمایش گذاشــته شود، اما 
با اعلام مدیر نظارت بر بورس ها و بازارهای سازمان بورس 
و اوراق بهادار، این تعداد بــه نمایش نامحدود مظنه های 

خرید و فروش سهام تغییر یابد.
 به گفته کارشناســان، دسترســی تمام معامله گران 
به عمق سفارشــات باعث می شود روند قیمتی و حجمی 
معاملات بطور شفاف برای همگان قابل رویت و پیش بینی 

باشد. 
در این شرایط ســهامداران به آسانی قادر به تشخیص 
شرایط روانی بازار خواهند بود و چنین اقدامی باعث حذف 
تبعیض ورانت اطلاعاتی می شود و با دسترسی سهامداران 

حقیقی رانت اطلاعاتی بی معنی خواهد بود.
همچنین با افزایش عمق مظنه شفافیت بیشتر می شود 
و آنچه که تاکنون در دســترس کلیت بازار نبوده و فقط 
در اختیار کارگزاری ها بوده است، در اختیار مردم عادی و 
فعالان بازار سرمایه خواهد بود و نمایش نامحدود مظنه در 
ساختار کلی می تواند به عدالت اطلاعاتی و تقسیم شرایط 

یکسان منجر شود.

سخنگوی دولت در نشســت هفتگی خود با خبرنگاران 
ضمن پاســخ به ســوالات داخلــی و خارجی گزارشــی از 

فعالیت های دولت در زمینه های مختلف ارائه کرد.
بــه گزارش ایســنا، علی بهادری جهرمی در  پاســخ به 
پرسشــی درباره میزان اجرایی شدن شعارهای دولت برای 
ساخت مســکن ملی، تاکید کرد: علاوه بر ۸00 هزار واحد 
در حال ساخت، برای یک میلیون و ۱00 هزار زمین تامین 
شده اســت. ثبت نام هم بیش از ۵ میلیون نفر بوده است و  
از ســال ۹۴ نیز  پروژه هایی آغاز شــده که با پیشرفت های 
اندک و درحدود ۱0درصد به نوعی رها شده بود. اما با توجه 
به این که طرح ملی مسکن با تسهیلات مناسبی همراه بود 

استقبال بیشتری از آن صورت گرفت.
ســخنگوی دولت همچنین در پاســخ به این پرســش 
کــه دولت برای جلوگیری از کاهش منابع آبی کشــور چه 
برنامــه ای دارد، گفت: یکی از اولویت های ما مدیریت منابع 
آبی است و معتقدیم برخلاف تنش آبی با مدیریت مناسب 
امــکان عبور از آن وجود دارد و در ســند تحول و در لایحه 

بودجه نیز این موضوعات مورد توجه بوده است.
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره برنامه دولت 
برای حمایت از مهاجران افغانســتانی، تصریح کرد: مراجع 
بین المللی اذعان دارند که ایران میزبان خوبی برای مهاجران 
افغانستانی بوده است. هر چند همین مراجع به وظایف خود 
در حمایت از پناهندگان عمل نکردند اما دولت و جمهوری 

اسلامی معطل تکالیف بین المللی نمانده است.
ســخنگوی دولت یادآور شــد: ایران  از ایجاد ثبات در 
افغانستان اســتقبال می کند اما تا آن زمان مهاجران عزیز 
مهمان ما هستند حمایت ها از آنان ادامه دار است. همچنین 
دستور رئیس جمهوری به وزارت کشور برای ایجاد یک نهاد 

متمرکز به منظور ساماندهی امور مهاجرین هم وجود دارد.

سخنگوی دولت در پاســخ به پرسشی درباره اعتراضات 
صورت گرفته نسبت به طرح راه اندازی پتروشیمی میانکاله  
تصریح کرد: در دولت مردمی شروع هرگونه توسعه یافتگی 
و فعالیت های عمرانی، صنعتی و معدنی منوط و مشروط به 
اخذ مجوزهای قانونی لازم از جمله مجوزهای محیط زیستی 

است و توسعه عمرانی فرع بر رعایت محیط زیست است.
وی تاکید کرد: مصوبه احداث پتروشیمی میانکاله مربوط 
به هیات وزیران در دولت قبل یعنی اســفندماه ۹۹ است و 
اجرای این پروژه منوط به دریافت مجوز محیط زیستی است 
و از حساسیت افکارعمومی در این زمینه نیز تشکر می کنیم.
بهادری جهرمی در پاســخ به پرسشــی درباره تشکیل 
وزارت بازرگانی، نیز اظهار کرد: من چنین خبری نشنیده ام و 

این اقدام در دستور کار دولت نیست.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره علت 
بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها در شرایط فعلی تاکید کرد: 
اولویت اول دولت حفظ ســلامت مردم اســت. البته بحث 
آموزشــی و تحصیلی هم نباید نادیده گرفته شــود. وقتی 
ممنوعیتی از طرف ســتاد کرونا نیســت دلیلی برای تداوم 
غیرحضوری مراکز آموزشــی نیست. همانگونه که سفرهای 
نوروزی به دلیل تزریق واکســن، شــیرین بود، بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها نیز با همیاری مناسب دلچسب خواهد 
شد. وی در پاسخ به پرسشــی درباره ممانعت از ورود زنان 
به اســتادیوم برای تماشای فوتبال ایران و لبنان در مشهد، 
تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران سابقه میزبانی مسابقات 

مختلف را داشته است و حاشیه ای از حیث تماشاچیان نبود و 
نخواهد بود. بهادری جهرمی افزود: در خصوص حادثه مشهد 
مســئولان فدراسیون یا هیأت ورزش استان یا حوزه محلی 
هم در برنامه ریزی و هم در برگزاری مســابقه کوتاهی هایی 
داشتند که رئیس جمهوری در این خصوص به وزیر کشور 
دستور داد گزارش جامعی از تقصیرها ارائه کند؛ چون دولت 
اغماضی در کرامت شهروندان به ویژه بانوان نخواهد داشت 
و قطعاً با خاطیان برخورد می کند. سخنگوی دولت در پاسخ 
به پرسشی درباره اقدامات دولت برای تحقق وعده رفع فقر 
مطلق اظهار کرد: وعده رفــع خط فقر مطلق وعده امروز و 
دیروز نبود و شــعار انتخاباتی ســال ۹۶ دولت گذشته بود، 
اما دولت ســیزدهم از سال گذشــته روی آن تأکید کرده و 
سبدهای یارانه ای و تسهیلات و تخفیفات به همین منظور 
بوده و همکاری های خوبی بین نهادهای حمایتی انجام شده 
است. در خصوص خط فقر هم اقدامات به موازات آن در حال 

پیگیری و اجراست.
بهادری جهرمی در پاســخ به پرسشی درباره حذف ارز 
ترجیحی در بودجه ۱۴0۱ تصریح کرد: ارز ترجیحی حذف 
نشــده و در حال تخصیص اســت و تولیدکننده ها و مراکز 

دریافت ارز مشکلی نخواهند داشت.
وی ادامــه داد: پس از اتمام منابع لایحه ۱۴00 دولت از 
مجلس خواســت یا منابع را افزایش دهد، یا تعیین تکلیف 
کند. در بودحه ۱۴0۱ هم در لایحه تعیین تکلیف نشــد و 
مدیریت این مســأله به دولت واگذار شد. سخنگوی دولت 

تصریح کرد: دولت نســبت به مدیریت شیوه توزیع و نظام 
توزیع منابع یارانه ای محل بحــث دارد. دولت برنامه ریزی 
لازم را بــرای توزیع آن طراحی می کنــد و پس از طراحی 
مسیر، شــیوه توزیع عادلانه منابع را به اطلاع عموم خواهد 

رساند و پس از آن به مرحله اجرا خواهد رسید.
وی در پاســخ به پرسشی دیگر در زمینه ناهماهنگی در 
قرائت مجلس و دولت از بودجه، گفت: ســند بودجه هشتم 
فروردین به دولت ابلاغ شد و نگارش آیین نامه آن بلافاصله 
در دستور کار کمیسیون های تخصصی دولت و وزارتخانه های 

متبوع قرار گرفت تا این اختلاف برداشت را شاهد نباشیم .
بهادری جهرمی گفت: در خصوص ارز دارو منابع یارانه ای 
نه تنها کم نشــد، بلکه از ۲ به 3 میلیــارد در بودجه ۱۴0۱ 
افزایش یافت و برای بیماران خاص هم منابع خاصی در نظر 

گرفته شده است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه شیوه توزیع منابع یارانه ای 
برای دولت مهم است تا بیشــتر در اختیار گروه هدف قرار 
بگیرد و سوءاســتفاده نشود، متذکر شــد: روش جایگزین 
پیشــنهادی مورد توجه در ســند تحول و بودجه این است 
که منابع به سمت خود مصرف کننده و سازمان های بیمه گر 
برود پس تفاوتی برای مصرف کننده نخواهد داشت و صرفاً 
شیوه توزیع این یارانه تغییر خواهد کرد. البته هنوز آیین نامه 
نهایی تدوین نشده است و هر اقدام مرتبط با مردم پیش از 
عمل اطلاع رسانی می شود. ســخنگوی دولت در پاسخ به 
پرسشــی درباره تحریم های آمریکا و پیشنهاد خروج اسم 
سپاه از لیست تحریم و تأثیر آن روی روند مذاکرات تصریح 
کــرد: تحریم آن هم حین مذاکرات نیازی به تبیین ندارد و 
بیانگر عدم صداقت طرف مقابل اســت و این اقدامات نشان 
می دهد که با مردم ایران دشمنی وجود دارد همچنین جدی 

نبودن در پیشبرد مذاکرات را نشان می دهد.

درحالی که عربستان در فرصت سه ماه مانده 
تا برگزاری مناســک حج، از برخی کشورهای 
اســلامی برای مذاکره دعوت کرده اســت، اما 
مقامات حج ایــران گفته اند هنوز دعوتنامه ای 
در این باره از عربستان دریافت نکرده اند. رئیس 
سازمان حج و زیارت نیز از ارسال نامه ای به این 
کشــور درباره روشن شدن وضعیت حج آینده 

خبر داده است.
به گزارش ایسنا، عربستان یک ماه پیش تمام 
محدودیت هــای کرونا برای عمره را لغو و ورود 
زائران خارجی به این کشور را بدون مانع اعلام 
کرد. اینک، پیش بینی ها بر این اســت که پس 
از دو ســال محدودیت، حج واجب با کمترین 
مانع و محدودیت برگزار شــود. عربستان پس 
از همه گیری کرونا مقررات ســختگیرانه ای را 
برای مراسم حج واجب حاکم کرد و به مدت دو 
سال،  از حضور زائرانی که در خارج از این کشور 

زندگی می کنند، ممانعت کرد.
اگرچــه وزارت حج عربســتان تــا کنون 

هیچ اطلاعیه رســمی درباره شرایط برگزاری 
میــلادی/   ۲0۲۲( قمــری   ۱۴۴3 حــج 
۱۴0۱خورشــیدی( منتشــر نکرده است، اما 
برنامه ریزی در برخی کشــورها از جمله ایران 
آغاز شــده و در برخــی دیگر از کشــورهای 
اســلامی، همچون پاکســتان و هندوســتان 
مقرراتی برای ســفر حج واجب اعلام و درباره 
احتمال برگزاری حج ۲0۲۲ به زائران آمادگی 

داده شده است.
سیدصادق حســینی ـ رئیس سازمان حج 
و زیارت ـ نیز چنــدی پیش در دیدار نوروزی 
با مدیران و کارکنان ســازمان حج و زیارت، از 
دعوت عربستان ســعودی از برخی کشورهای 
اســلامی در هفته های اخیر بــرای مذاکرات 
حج تمتع خبر داده و  گفته بود: در هفته های 
گذشــته تعــدادی از وزرای حــج و زیــارت 
کشورهای اســلامی برای گفت وگو درباره حج 
تمتع به عربســتان دعوت شدند و گفت وگوها 
درخصوص چگونگی تسهیل حضور زائران بوده 

است، اما درباره سهمیه حضور زائران صحبتی 
نشده اســت، اما در مجموع شــواهد و قرائن 

نشان دهنده برگزاری حج تمتع ۱۴0۱ است.
او همچنین گفتــه بود: ظاهراَ عربســتان 
درصدد تخصیص ســهمیه کشــورها براساس 
شیوع کرونا در کشورهای اسلامی است، یعنی 
مبنا میزان مبتلایان براســاس آمار اعلامی از 

سازمان بهداشت جهانی خواهد بود.
اینک در فاصله ســه ماه مانده تا حج، ایران 
هنوز از ســوی عربستان برای مذاکره و امضای 
تفاهم نامه در این زمینــه دعوتنامه ای نگرفته 
است. عربســتان در ســال های پیش از کرونا 
نیز متأثر از روابط دیپلماتیک بین دو کشــور 
که از ســال ۱3۹۵ قطع شده است، از ایران در 
واپســین روزها برای مذاکره حج دعوت کرده 
بود. از همین رو، رئیس سازمان حج و زیارت در 
شورای هماهنگی بعثه و حج که اوایل این هفته 
برگزار شد، از ارســال نامه ای به کشور میزبان 
)عربستان( به منظور روشن شدن وضعیت حج 

آینده خبر داد. حســینی گفت: سازمان حج و 
زیارت ضمن برقراری تماس با برخی کشورها، 
پیگیر حج آینده اســت و بــرای برگزاری آن 

آمادگی دارد.
ایران که همانند دیگر کشــورها از ســال 
۱3۹۹ بــا همه گیری کرونا در مناســک حج 
تمتع حضور نداشته و نسبت به مدیریت بسته 
عربســتان در حج که دو ســال گذشته بدون 

حضور زائران خارجی برگزار شــده منتقد بوده 
است،   از اوایل آذرماه ۱۴00 برنامه ریزی برای 
حــج آینده را آغاز کــرده و حتی از زائرانی که 
قبلا ثبت نام کرده و در نوبت هســتند خواسته 
واکسن های مورد تایید عربستان را تزریق کنند.
بنا بر آمار سازمان حج و زیارت، ۷۲هزار نفر 
در سال  ۹۸ ثبت نام خود را برای سفر حج تمتع 

قطعی کرده  و منتظر اعزام هستند.

نمایش نامحدود مظنه ها اجرایی شد

گام قوه قضائیه برای شفافیت در بورس

در نشست خبری سخنگوی دولت مطرح شد

ارز ترجیحی حذف نشده است
دولتقطعاًباخاطیانماجرایمشهدبرخوردمیکند

سه ماه مانده تا حج

عربستان هنوز از ایران دعوت نکرده است

نمایندگان تقاضای اعمال ماده ۲۳۴ برای پرداخت نشدن پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان کردند

طرح شکایت علیه سازمان برنامه بودجه 
وزارتخانه های اقتصاد و آموزش و پرورش 

نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی گفت که ۵۵ نماینده مجلس در نامه ای به هیات رئیســه خواستار 
اعمــال ماده ۲3۴ آیین نامه داخلی درباره ســازمان برنامــه بودجه و وزارت 
خانه هــای اقتصــاد و آموزش پرورش بــرای پرداخت پــاداش پایان خدمت 
فرهنگیان ســال ۱۴00 شــدند. عباس مقتدایی در گفت و گو با ایسنا گفت: 
متاســفانه هنوز پاداش پایان خدمت فرهنگیان بازنشســته سال ۱۴00 واریز 
نشــده که در این شرایط اقتصادی این کار غیرقابل قبول بوده و بازنشستگان 
عزیز را با مشکل مواجه کرده است. ما گلایه داریم که چرا همیشه فرهنگیان 
بازنشسته باید در دریافت پاداششــان با مشکل مواجه شوند. مقتدایی اضافه 
کرد: وقتی می بینیم سایر امور در کشور به خوبی مدیریت می شود ولی همواره 
مسئله پرداخت پاداش پایان خدمت فرهنگیان با مشکل مواجه می شود، باید 
نگران شــویم که چه جریانی در ســطح مجموعه ها ســعی در ناراضی کردن 
فرهنگیان دارند؟ نماینده اصفهان در پایان اظهار کرد: مکاتبات و تذکرات لازم 
داده شده ولی متاسفانه اقدامی صورت نگرفت؛ لذا طرح شکایت علیه سازمان 
برنامه بودجه، وزارت خانه های اقتصاد و آموزش پرورش توسط بنده و ۵۴ نفر 
از نمایندگان صورت گرفت. این شکایت در قالب اعمال ماده ۲3۴ قانون آیین 
نامه داخلی مجلس صورت گرفته و توســط معاونت نظارت تایید و از ســوی 
هیات رئیسه به کمیسیون اجتماعی ارجاع شده است. یقینا تا پرداخت کامل 
این پاداش، پیگیری ها جهت بررسی شکایت و ارجاع به قوه قضائیه ادامه دارد.
طبــق ماده ۲3۴ آییــن نامه داخلی مجلــس، هرگاه حداقــل ۱0 نفر از 
نماینــدگان و یــا هرکدام از کمیســیون ها، عدم رعایت شــئونات و نقض یا 
اســتنکاف از اجرای قانون یا اجرای ناقص قانون توسط رئیس جمهور و یا وزیر 
و یا مســئولین دســتگاه های زیرمجموعه آنان را اعلام کند، موضوع بلافاصله 

از طریق هیأت رئیسه جهت رسیدگی به کمیسیون مربوطه ارجاع می شود.

مخالفت مجلس با دوفوریت طرح الحاق دو صندوق 
بازنشستگی به فهرست نهادهای عمومی غیر دولتی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با دو فوریت طرح الحاق صندوق ذخیره 
فرهنگیان و صندوق بازنشســتگی، پس انداز و رفــاه کارکنان صنعت نفت به 
فهرســت نهادها و موسســات عمومی غیردولتی مخالفت کردند. به گزارش 
ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلســه دیروز، تقاضای بررسی 
طرح الحاق دو بند به قانون فهرســت نهادها و موسســات عمومی غیردولتی 
مصوب ۱۹ تیر ۱3۷۷ را به صورت دوفوریت بررســی کرده و در نهایت با این 

درخواست مخالفت کردند. 
در مــاده واحده این طرح آمده که؛ صندوق ذخیــره فرهنگیان و صندوق 
بازنشســتگی،  پس انداز و رفــاه کارکنان صنعت نفت به فهرســت نهادها و 
موسسات عمومی غیردولتی مصوب  دولتی مصوب ۱۹ تیر سال ۱3۷۷ الحاق 
می گردد. علی اکبــر کریمی به عنوان نماینده متقاضیان بررســی این طرح 
بــه صورت دو فوریت بیان کــرد: این طرح به دنبال الحــاق صندوق ذخیره 
فرهنگیان و صندوق بازنشســتگی، پس انــداز و رفاه کارکنان صنعت نفت به 
فهرست نهادها و موسسات عمومی غیردولتی می باشد. در همه جای دنیا یک 
بخــش خصوصی، یک بخش دولتی و یک بخش عمومی وجود دارد. نهادهای 
عمومــی وظایف و خدماتی را برعهده دارند که جنبه عمومی دارد. فهرســت 
نهادهای عمومی غیر دولتی برای اولین بار در ســال ۷3 در کشور تهیه شد و 
پس از الحاقاتی در سال های بعد اکنون ۲3 نهاد در این فهرست قرار دارد. اما 
صندوق بازنشستگی کارکنان صنعت نفت از این قاعده عقب مانده است. علی 
رغم اینکه بیش از ۷۵ ســال از فعالیت این صندوق می گذرد از لحاظ ماهیت 
حقوقی همچنان بلاتکلیف اســت. در حالی که یکی از بزرگ ترین بنگاه های 
اقتصادی کشــور است. به علت خلاء قانونی این صندوق حیاط خلوت مدیران 
ســابق وزارت نفت شــد. وی در ادامه اظهار کرد: از ســوی دیگر ۲۵ سال از 
تاسیس صندوق ذخیره فرهنگیان می گذرد و این صندوق نیز از لحاظ ماهیت 
حقوقی در خلاء قانونی به ســر می برد. در نهایت نمایندگان با تقاضای بررسی 

این طرح به صورت دو فوریت مخالفت کردند.

داده ها و اطلاعات ملی در زمره مالکیت معنوی است
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با بررسی کلیات طرح مدیریت یکپارچه 
داده هــا و اطلاعات ملی مصــوب کردند که اطلاعات ملــی در زمره مالکیت 
معنوی و در اختیار نظام جمهوری اسلامی باشد. به گزارش ایسنا، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی سه شنبه، گزارش کمیسیون صنایع و 
معادن در مورد طرح مدیریت یکپارچه داده ها و اطلاعات ملی را بررسی کرده 

و ماده ۴ این طرح را به تصویب رساندند.
 براســاس ماده ۴ این طرح؛ داده و اطلاعات ملی در زمره مالکیت معنوی 
و در اختیار نظام جمهوری اســلامی اســت. بر اساس تبصره این ماده؛ نهادها 
و دســتگاههای مشمول این قانون و ارائه دهندگان خدمات ذیل تنظیم گران 
بخشی موظفند امکان دسترسی و تبادل داده و اطلاعات ملی را فراهم نمایند. 
اســتنکاف از احکام مقرر در این ماده مشمول مجازات مندرج در ماده )۱0( 
این قانون می باشــد. این امر نافی رعایت حفظ محرمانگی اطلاعات شــخصی 

مربوط به افراد و اشخاص نیست.

مافیای خودرو ارتقای استاندارد آلایندگی خودروها 
را هم به تعویق انداخت

رئیس فراکســیون محیط زیســت مجلس مصوبه تمدیــد مهلت ارتقای 
اســتاندارد زیست محیطی خودروها و موتورســیکلت ها را مغایر قانون هوای 
پاک دانســت و مدعی شــد که مافیای خودرو ارتقای اســتاندارد آلایندگی 
خودروها را هم به تعویق انداخت. به گزارش ایســنا، سمیه رفیعی اظهار کرد: 
متاسفانه سیاست های غلط سال های گذشــته به جای فشار به خودروسازان 
برای تولید خودروهای کم مصرف، بنزین را سهمیه بندی کرده و به مردم فشار 
آورده اند. همین مافیا هر سال ارتقای استانداردهای زیست محیطی خودروها 
را در روزهــای آخر پنهانی به دولــت برده و مهلت چند باره می گیرند. رئیس 
فراکســیون محیط زیست مجلس با اشاره به آلایندگی وسایل نقلیه گفت: بر 
اســاس مصوبات و قوانین سنوات گذشته مقرر شــده بود که از ابتدای سال 
۱3۹۴ اســتاندارد آلایندگی خودروهای بنزینــی تولید داخل به یورو ۵ ارتقا 
یابد. این در حالیســت که از آن سال تا به حال به بهانه های همیشگی مانند 
کیفیت ســوخت، تحریم، و ... ارتقای اســتاندارد آلایندگی هر سال به تعویق 
افتاده است و پس از پنج سال از ابتدای سال ۱3۹۹ استاندارد آلایندگی یورو 
۵ خودروهای بنزینی اجرا شــد. رفیعی افزود: خودروهای دیزلی تولید داخل 
نیز که از ســال ۱3۹۶ با استاندارد یورو ۴ به همراه فیلتر ذرات و یا یورو ۵ با 
EEV تولید می شــوند، هیچ ارتقایی نیافته اند در حالی که خودروهای دیزلی 
به خصوص اتوبوس ها به دلیل حجم ترددهای برون و درونشــهری در افزایش 
ذرات معلق هوا نقش بســزایی ایفا می کننــد. نماینده مردم تهران در مجلس 
درباره سهم آلایندگی موتورســیکلت ها گفت: موتورسیکلت های تولید داخل 
نیز قرار بود از ابتدای ســال ۱۴00 به استاندارد آلایندگی یورو ۵ ارتقاء یابند 
که به دلیل درخواســت مجدد تولیدکنندگان این موضوع باز هم 3 سال دیگر 
به تعویق افتاد. این در حالیســت که چندین بار ایــن گونه مهلت ها در ادوار 

مختلف به موتورسیکلت سازان داده شده است.
رئیس فراکســیون محیط زیست مجلس از سازمان حفاظت محیط زیست 
بــه عنوان دســتگاه نظارتی برای موافقت بــا تعویق اجرای اســتانداردهای 
آلایندگی وسایل نقلیه در کشور و همراهی با وزارت صنایع به عنوان دستگاه 
تولیدکننده انتقاد کرد و گفت: بر اســاس تبصره ماده چهار قانون هوای پاک 
حدود مجاز آلایندگی انواع وســایل نقلیه تولید داخلی و وارداتی باید تا پایان 
برنامه پنجســاله ششم)پایان سال ۱۴00( به استاندارد روز دنیا ارتقا می یافت 
که بدین ترتیب تمامی خودروها اعم از سبک و سنگین باید به استاندارد یورو 

۶ و موتورسیکلت ها به یورو ۵ می رسیدند.
به گفته رئیس فراکســیون محیط زیســت مجلس مصوبه اخیر دولت در 
تعویق اجرای اســتانداردهای زیست محیطی وســایل نقلیه در تضاد آشکار با 

متن صریح قانون هوای پاک است.
رفیعی از ورود فراکسیون محیط زیست مجلس و معاونت نظارت مجلس به 
ایــن موضوع خبر داد و گفت: مجلس از اختیارات قانونی خود برای ابطال این 
مصوبه و اجرای قانون هوای پاک استفاده خواهد کرد. مجلس اجازه نمی دهد 
ســلامت و جان مردم فدای بی ملاحظگی دستگاه های نظارتی و فشار و سود 

مافیای خودروسازی در کشور شود.

اخبار کوتاه


